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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

10 otázek pro ... Jakuba Siváka
JUDr. Jakub Sivák, Ph.D., (narozen 3. 12. 1990) je český právník, státní zástupce a externí pedagog
Právnické fakulty Univerzity Karlovy. Pochází z Plzně, vystudoval Gymnázium Luďka Pika, Fakultu
právnickou Západočeské univerzity (Mgr.) a Právnickou fakultu Univerzity Karlovy (JUDr. a Ph.D.). V
průběhu studia absolvoval semestrální pobyt na Aristotelově univerzitě v Soluni a tříměsíční stáž na
Stálé misi České republiky při OSN v New Yorku. V minulosti působil jako advokát.

Jakub Sivák se prakticky i akademicky věnuje dlouhodobě (mimo jiné) ochraně osobnosti,
ochraně přirozených práv člověka a trestným činům a přestupkům, které s ochranou
osobnosti člověka a jeho přirozených práv souvisí. Ve svém volném čase sportuje,
fotografuje a věnuje se sportovní kynologii, též rád vaří, cestuje, čte a zajímá se o vína.
 

1. Co máte na své práci nejraději?Mám rád její různorodost a pestrost. Mám rád, že každý den je
jiný, každý případ je jiný, každý policista i soudce je jiný.Líbí se mi, že v trestním řízení jsem součástí
prověřování, vyšetřování i řízení před soudem. Ani soudce, ani policista si neprojde s případem tak
dlouhou cestu, jako státní zástupce. S kolegy jsme u prvotního sepsání záznamu o zahájení úkonů
trestního řízení po odvolání či dokonce podnět k podání dovolání. Vedle různorodosti mě tak baví i
ucelenost mého povolání, neboť jsme u případu víceméně od začátku do konce. Když to pak dopadne,
mám opravdu radost z dobře odvedené práce. Mě konkrétně pak baví i to, že se pohybuji jak v praxi,
tak i na akademické půdě. Mám často pocit, že oba světy se prolínají více, než se může zdát, a to je
pro mě ohromně obohacující.

2. Největší pracovní úspěch?
To se těžko soudí. Mám radost z toho, když se povede nenápadná kauza i velká věc. Mám radost z
každého povedeného semináře, kde se studenty diskutujeme a jejich aktivita a zájem jsou tou
nejlepší zpětnou vazbou. Pokud bych ale měl přeci jen něco vypíchnout, bude to v nedávné době
vyšlá publikace věnující se ochraně osobnostních a přirozených práv ve všech možných ohledech,
dvakrát umístění v anketě Právník roku v kategorii Talent a několik větších kauz, které po tom, co se
dlouho vlekly, skončily odsuzujícím rozsudkem. Mohu obecně zmínit, že šlo jak o násilné věci, tak o
ekonomickou kriminalitu.

3. Kdo nebo co nejvíce ovlivnilo Váš profesní život?
Gustav Radbruch, a to jak svým dílem, tak tím, jak morální žil život. Myslím, že šlo o skutečného
rytíře práva, jehož přínos ještě nebyl dostatečně celospolečensky doceněn. Pokud je v právu něco, co
je opravdu důležité, pak jsou to lidská a přirozená práva a Gustav Radbruch svůj život zasvětil jejich
ochraně.

4. Knížka, kterou jste četl naposled?
Většinou střídám odbornou literaturu s beletrií. Občas přidám nějakou poezii nebo drama. V poslední
době jsem četl sborník „Odpověď mezinárodního práva na mezinárodní zločiny“, „Nejlepší víkend“
nebo „Jakub a jeho pán“.

5. Ideální dovolená?
Obecně rád a celkem dost cestuji a myslí, že jsem ideálních dovolených již pár prožil.



6. Čím byste byl, kdybyste nebyl právníkem?
Myslím, že kuchařem. Vaření mě ohromně baví a je to pro mě úžasný způsob relaxace. Popřípadě
strážcem Národního parku Šumava. Dlouho jsem chtěl být také veterinářem nebo lékařem, ale na
gymnáziu jsem se moc nekamarádil s chemií, a navíc jsem se jako malý bál papoušků a má fóbii z
netopýrů.

7. Kdyby pro Vás peníze nebyly vůbec důležité, co byste dělal?
Měl farmu a útulek pro opuštěná zvířátka a snažil bych se léčit jejich šrámy na těle, ale i ty na duši,
které jim bohužel způsobujeme my lidé.

8. Vaše práce vyžaduje rozhodnost. Přesto – jsou v životě nějaké situace, kdy jste
nerozhodný?
V restauraci, když si mám vybrat jídlo. Většinou bych si nejraději dal skoro všechno.

9. Ideální způsob relaxace?
Se psem na cvičáku nebo na procházce u řeky, ve vinném sklípku v dobré společnosti, s knihou u
krbu, v restauraci se zajímavým jídlem, na horách v létě i v zimě (na běžkách i sjezdovkách), u
oceánu se surfařským vybavením.

10. Který zákon považujete za nejzdařilejší?
Až na výjimky si myslím, že velkým legislativním dílem je občanský zákoník z roku 2012. Pro
společnost měl dle mého soudu velký přínos protikuřácký zákon a určitě oslavím, až konečně
schválíme manželství pro všechny a přestaneme být tak diskriminační společností.
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